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روبــهرو

محمدعلــی نجفــی معتقـد است که 
اگر به پژوهش در سینما اهمیت داده 
نمی شود به این دلیل است که اساسا این 
موضوع در سینما فراموش شده است 
و متاسفانه فیلمنامه و اثر را بی نیاز از 
پژوهش می بینیم. این کارگردان سینما 
درباره لزوم و اهمیت موضوع پژوهش 
در سینما گفت: اگر کمی درباره سینمای ایران تحقیق 
کنیم متوجه می شویم که ما در بسیاری از زمینه ها از جمله 
زمینه های فنی، طراحی و بسیاری ابعاد دیگر رشد کردیم اما 
بزرگترین ضعف ما در سینمای ایران فیلمنامه است. وقتی 
یک فیلمنامه را می بینید و روی آن مکث می کنید در واقع 
باید آن را دارای فکر ببینید اما متاسفانه بیشتر فیلم های ما 
)به دلیل ضعف فیلمنامه( فاقد مفهوم هستند به همین دلیل 
است که وقتی از سالن بیرون می آییم هیچ نکته قابل تاملی 
با خودت به همراه نمی آوریم. وی ادامه داد: اگر به ریشه این 
مساله فکر کنیم به همان بحث تحقیق و پژوهش می رسیم 
چرا که معتقدم وقتی حرف از فیلمنامه زده می شود یعنی 
همان پژوهش. شاید بخشی از موضوع ضعف در فیلمنامه ها 
به این نکته برگردد که برخی از کارگردان ها وقتی می خواهند 
فیلمنامه ای را جلوی دوربین ببرند احساس می کنند نیازی به 
پژوهش ندارند همچنین فیلمنامه نویس ها و بازیگرها. شاید 
کمتر اتفاق بیفتد که یک بازیگر درباره نقشی که می خواهد 
بازی کند تحقیق کند و یک فکر پژوهشگرانه درباره یا آن 
نقش داشته باشد. نجفی با تاکید بر لزوم پژوهش از سوی 
همه عوامل و دست اندرکاران تولید یک پروژه، اظهارداشت: 
یادم می آید وقتی با آقای نصیریان درباره قاضی شارع 
صحبت می کردم فضایی بین ما ایجاد می شد که بازیگر 
خودش احساس می کرد باید درباره این نقش پژوهش کند. 
در واقع فضای کار به گونه ای نبود که بازیگر دیالوگ هایش را 
فی البداهه بگوید یا فکر کند اگر در صحنه ای خاص از تکنیک 
بازیگری اش استفاده کند همه چیز خوب پیش می رود و 

نقش در می آید.
 هر موضوعی نیاز به تحقیق دارد

رئیس هیات مدیره خانه سینما همچنین افزود: لایه های 
چندگانه یک کاراکتر با پژوهش به دست می آید و من شاهد 
بودم که علی نصیریان و زنده یاد بهجت محمدی، مطالعات 
تاثیرگذاری درباره نقش هایشان داشتند و من هم اگر 
احساس می کردم کتاب هایی به آنها کمک می کند حتما 
به آنها معرفی می کردم. کتاب هایی که شاید می توانستند 
به آنها زمینه ای برای آگاهی بیشتر درباره نقش شان بدهد. 
اگر دقت کنیم شاید به این نتیجه برسیم که به همین دلیل 
است که نقش های آنها در طول تاریخ سینما تاثیرگذار و 
ماندگار شد. کارگردان »سربداران« با تاکید بر این نکته 
که تحقیق و پژوهش فقط مخصوص دانشگاه نیست، بیان 
کرد: یکی از معضلات سینمای ما عدم پژوهش است و شاید 
به همین خاطر است که وقتی از دانشگاه بیرون می آییم 
احساس می کنیم همه پژوهش های مان را انجام دادیم و 
دیگر نیازی به این مقوله مهم در هیچ بعُدی از زندگی مان 
نداریم درحالیکه هر موضوعی برای عمق و مفهوم نیاز به 
پژوهش و تحقیق دارد. یادم  می آید زمانی که من و نغمه 
ثمینی فیلمنامه »خداوندالموت« را می نوشتیم نزدیک به 
سه سال روی آن کار کردیم چون هم نیاز به پژوهش میدانی 
داشتیم و هم مصاحبه با افراد مختلف تا متوجه شویم چه 
اتفاقی در آن مقطع تاریخی افتاده و حالا قرار است ما آن را 
از چه طریقی تبدیل به فیلمنامه کنیم. نجفی اظهارداشت: 
یکی از نقاط ضعف در سینمایی ما عدم پژوهش و دردناک تر 
از آن عدم نیاز به آن است. این نکته را در نظر بگیرد که چند 
درصد از فیلم های سینمایی که می سازند اقتباس از کتاب ها 
و رمان های معروف دنیاست. اقتباس از یک رمان خود 
کلید پژوهش است. اقتباس از یک کتاب یا رمان به معنای 
کپی کردن نیست، این موضوع شروع یک بحث تحقیقی 
عمیق است که سال ها روی آن کار می شود تا به نتیجه برسد. 
این کارگردان پیشکسوت اضافه کرد: ما در سینما مخاطب 
را از طریق تصویر جذب می کنیم و قرار است یک توصیف را 
به زبان تصویر تبدیل کنیم و پژوهش از همین نقطه شروع 
می شود بنابراین باید نسبت به فضا، جزئیات و همه ابعاد در 
یک اثر توجه داشت. بنابراین کارگردان باید با طراح گریم، 
طراح صحنه و لباس و حتی با مدیر فیلمبرداری برای طراحی 
نور براساس تحقیقاتی که داشته تعامل داشته باشد. گفتنی 
است، اختتامیه چهارمین دوره جایزه پژوهش سال سینمایی 
به دبیری بهروز محمودی بختیاری سوم خرداد  1400 

برگزار می شود.

بازیگر سریال »روزهای آبی« گفت: در شرایط 
فعلی که همه درگیر همه گیری کرونا هستیم، 
تولید سریال در روستاها و شهرهای کوچک هم 
سخت است. امیر غفارمنش هنرمند سینما و 
تلویزیون به تجربه خود در زمینه ایفای نقش در 
ژانرهای مختلف همچون کار کودک ونوجوان و 
نیز کار بزرگسال اشاره کرد و اظهارداشت: همواره 
ترجیح می دهم که در کارهای خوب و باکیفیت 
ایفای نقش کنم، البته بازی در کارهای ضعیف 
را هم در کارنامه حرفه ای خودم دارم. وی افزود: 
وجه تمایز سریال »روزهای آبی« با سایر کارهای 
من، حضور آقای اکبر عبدی در این سریال بوده 
است. من علاقه داشتم که در یکی از کارهایم در 
کنار ایشان بازی کنم و از تجربیاتش بهره ببرم. 

از طرف دیگر، این سریال در گیلان فیلمبرداری 
شد و من هم فضای طبیعی گیلان و فرهنگ مردم 
این استان را دوست دارم. بازیگر سریال روزهای 
آبی، همچنین همبازی بودن با هنرمندانی مثل 
نادر سلیمانی را یکی دیگر از دلایل حضورش در 
میان بازیگران این سریال عنوان کرد و ادامه داد: 
اگرچه در حال حاضر آماری از میزان استقبال مردم 
از سریال روزهای آبی ندارم، اما تا جایی که دیدم 
به نظر می رسد که همه مردم این سریال را دنبال 
می کنند؛ بنابراین به نظر من تولید و پخش سریال 
روزهای آبی شروع آشتی مردم با شبکه پنج بود و 
مدیران این شبکه مسیر درستی را می روند و باید 
تقویتش کنند تا بتوانند شبکه پنج را به روزهای 
طلایی خودش برگردانند. غفارمنش همچنین با 

اشاره به برخی دشواری های فعالیت بازیگران در 
شرایط فعلی اظهارداشت: در شرایط فعلی که همه 
درگیر همه گیری کرونا هستیم، تولید سریال در 
روستاها و شهرهای کوچک هم سخت است، چون 
اگرچه در ظاهر ما لوکیشن سریال روزهای آبی را در 
روستا فیلمبرداری کردیم اما عوامل فیلم و هنروران 
از شهرهای استان  های تهران و گیلان به سر صحنه 
فیلمبرداری می آمدند و ما نفس به نفس با آنها 
بودیم؛ البته این سختی ها جزوی از کار ما هستند و 
من آنها را پذیرفتم. غفارمنش در خصوص کارهای 
آینده اش هم گفت: قرار بر آن است که در فیلم 
»آهوی پیشانی سفید« با جواد رضویان همکاری  
کنم. همچنین در آینده در سریالی به کارگردانی 

علیرضا نجف زاده ایفای نقش خواهم کرد.

نـدا کوهی بازیگــر نقــش »زهــرا« در سریال 
»بوتیمار« از تجربه همکاری و ورود به ترکیب 
بازیگران این مجموعه که این شب ها از شبکه 
سوم سیما پخش می شود؛ توضیحاتی ارائه  داد. 
ندا کوهی در جدیدترین سریال تلویزیونی خود 
به نام »بوتیمار« به کارگردانی علیرضا نجف زاده 
و به تهیه کنندگی مهران مهام بیان کرد: سریال 
»بوتیمار« قصه ای از جامعه امروز را روایت می کند 
که فضایی کمدی انتقادی نسبت به جامعه امروز و 
برخی از آدم هایی دارد که تنگ نظر هستند. وی 
ادامه داد: این سریال می خواهد خطاب به این افراد 
تنگ نظر بگوید که می شود به گونه دیگری هم 
زندگی کرد و ای کاش این افراد هم از لحظه لحظه 
زندگیشان لذت برده بودند. ما دو خانواده خیلی 
متفاوت را می بینیم که وقتی باهم روبه رو می شوند 
و در قالب زندگی جدیدی که باهم آغاز کرده اند 
نکاتی را از یکدیگر یاد می گیرند و در نهایت باهم 
متحد شده و سعی می کنند مشکلی را حل کنند. 
کوهی یادآور شد: در این سریال در کنار بازیگرانی 
چون حمید لولایی و مرجانه گلچین بازی کردم که 
زوج شناخته شده ای هستند و در خیلی کارها در 
کنار هم بوده اند. این دو نفر وقتی در کاری حضور 
می یابند اتمسفر و فضایی را فراهم می کنند که 
بازیگران دیگر نیز با آنها همراه می شوند. وی اضافه 
کرد: سکانس هایی که من در »بوتیمار« حضور 
داشتم همه در شمال کشور تصویربرداری شد و 
حدود ۲ ماه و نیم در شمال کشور نزدیک جنگل 
سیسنگان بودیم. تجربه جالبی بود و همه در یک 
شهرک بودیم و به دلیل کرونا اجازه نمی دادند از آن 
شهرک و کمپ که در آن حضور داشتیم خارج شویم 
و به جای دیگر رفت وآمد داشته باشیم. به هرحال 
اگر یک نفر کرونا می گرفت باقی عوامل هم دچار 

می شدند و خوشبختانه هیچکس مبتلا نشد.
 بازیگری، رویای کودکی من است

این بازیگر درباره تجربه چگونگی حضورش در 
»بوتیمار« عنوان کرد: من خاطرم هست وقتی 
علیرضا نجف زاده کارگردان سریال من را معرفی کرد 
مهران مهام تهیه کننده سریال گفت وگوی مفصلی 
با من داشت و مرا به چالش کشید. او حتی گفت اگر 
کارت خوب نباشد از سر کار تو را برمی گردانم و برایم 
فرقی ندارد که این همه راه را به لوکیشن سریال در 
شمال کشور آمده ای. ولی به او اطمینان دادم که 
بعید می دانم مرا برگردانند و از کارم راضی نباشند. 
خدا را شکر وقتی هم آنجا رفتیم همه چیز خوب 
و خوشایند بود. وی توضیح داد: علیرضا نجف زاده 
کارگردان این سریال سال ۸۷ دستیار جواد ارکانی 
در فیلم »به کبودی یاس« بود که من آن زمان مشهد 
زندگی می کردم و آنها هم در مشهد دنبال بازیگر 
بودند و خاطرم هست از من سه مرحله تست های 
سخت و گریه دار و حتی بازی نقش فرد معلول 
ذهنی گرفتند. آن زمان در آن فیلم حضور داشتم و 
امسال هم پس از سال ها که دنبال نقش خراسانی 
می گشتند دوباره توانستم برای او بازی کنم. کوهی 
ادامه داد: هدف اصلی من بازیگری است. کاری که 
رویای کودکی من بوده و دست بردارش نخواهم بود. 
مدیومش هم فرقی نمی کند یا حداقل در حال حاضر 
برایم فرقی ندارد. من 1۵ سال رزومه حرفه ای در 

بازیگری دارم اما کمتر شناخته شده هستم. 

فلورا سام نویسنده، کارگردان و بازیگر سینما و 
تلویزیون و سفیر انجمن اهدای عضو ایرانیان به بهانه 
روز ملی اهدای عضو جمعه 31 اردیبهشت ماه مهمان 
برنامه »دست در دست« بود. فلورا سام توضیح داد: 
وقتی کسی که بین مردم شناخته شده است دست 
به کاری )چه مثبت و چه منفی( می زند بیشتر دیده 
می شود چون مردم به هرحال انتظارات بیشتری از 
این افراد دارند. نویسنده و کارگردان »باغ سرهنگ« 
در ادامه بیان داشت: وقتی اعضای زنده یاد عسل 
بدیعی اهدا شد قبل از او هم بسیاری دیگر این کار را 
انجام داده بودند اما چون مرحومه بدیعی یک چهره 
دوست داشتنی بود تاثیر بیشتری در جامعه داشت. 
مردم وقتی نام عسل بدیعی می آید یاد پیوند عضو 

می افتند و جالب تر اینکه اولین فیلم سینمایی هم 
که او بازی کرده بود درباره پیوند بود. وی در این 
زمینه به خاطره ای اشاره کرد و ادامه داد: زمانی که 
رضا داوودنژاد به عنوان همسر خواهر زنده یاد عسل 
بدیعی نیاز به پیوند عضو داشت، عسل روی صحنه 
جشن نفس درخواست کرد که برای رضا عضو اهدایی 
پیدا شود و سال بعد وقتی عمل پیوند عضو انجام شد، 
دیگر خودش نبود که جشن بگیرد و اعضایش اهدا 
شده بود. سام افزود: وقتی با خانواده عسل صحبت 
می کردم متوجه شدم به خاطر روحیه ای که ایشان 
داشت بدون هیچ درنگی اعضای زنده یاد را اهدا کردند. 
فلورا سام پیرامون فعالیت خود به عنوان سفیر انجمن 
اهدای عضو توضیح داد: سالانه ۲۵ هزار نفر به دلیل 
نبود اعضای پیوندی جان خود  را از دست می دهند در 
همان سال بیش از ۷000 هزار عضو پیوندی به دلیل 
عدم رضایت خانواده ها زیر خاک مدفون می شوند. 
همین چند خط کافی است برای اینکه ما به اهمیت 
نجات جان یک انسان بیشتر فکر کنیم. نویسنده 
»نشانی« که مهمان برنامه »دست دردست« بود؛ 

افزود: پس از مرگ مغزی حداقل بیش 
از ۸ عضو اصلی  در هر بدن می تواند 

به دیگران منتقل شود و جان ۸ نفر دیگر را نجات 
دهد، چرا نباید این اتفاق بیفتد. طبق آمار فقط یک 
سوم خانواده ها رضایت می دهند و این مساله نشان 
می دهد این اتفاق نیاز به فرهنگ سازی بیشتری 
دارد. فلورا سام ادامه داد: فکر می کنم یکی از عمده 
دلایلی که خانواده ها رضایت نمی دهند این است که 
فکر می کنند ممکن است عزیزشان امکان برگشت 
داشته باشند. بسیاری از ما فرق بین مرگ مغزی و 
کما را نمی دانیم و چون این عزیز به کمک یکدستگاه 
نفس می کشد و نفس کشیدنش را می بینیم نمی توانیم 
اجازه دهیم که اعضایش اهدا شود. در حالیکه مرگ 
مغزی در حقیقت از کارافتادن کامل مغز است و امکان 
برگشت وجود ندارد. وی با بیان اینکه امیدوارم همه 
درباره فرهنگ اهدای عضو بیشتر فکر کنیم و خودمان 
را جای کسانی که منتظر اهدای عضو است بگذاریم؛ 
اظهارداشت: گرفتن کارت اهدای عضو به خانواده نشان 
می دهد که خواسته قلبی ما اهدای عضو است بنابراین 
در شرایط حیاتی به خانواده برای گرفتن یک تصمیم 

مهم کمک می کند.

فلورا سام:

 بسیاری از ما فرق بین مرگ مغزی و کما را نمی دانیم

ندا کوهی مطرح کرد
تجربه حضور در »بوتیمار«

 »کرونا« ساخت سریال 
را دشوار کرده است

امیر غفارمنش:   محمدعلی نجفی:
 بزرگترین ضعف در سینما فیلمنامه است

آلبوم موسیقی متن سریال تلویزیونی »شیخ بهایی« 
به آهنگسازی مجید انتظامی با حضور نوازندگان مطرح 
موسیقی کشورمان در قالب یک مجموعه مشترک 
پیش روی مخاطبان قرار گرفت. آلبوم موسیقی 
متن سریال تلویزیونی »شیخ بهایی« به کارگردانی 
شهرام اسدی و آهنگسازی مجید انتظامی با حضور 
نوازندگان مطرح موسیقی کشورمان پیش روی 
مخاطبان قرار گرفت. این مجموعه تلویزیونی از 
جمله آثار تاریخی و پرمخاطب تلویزیون بود که به 
سال 13۸۷ از شبکه دو سیما با بازی علی نصیریان، 
خسرو شکیبایی، اسماعیل شنگله، فاطمه گودرزی، 
چنگیز وثوقی، دانیال حکیمی، لادن مستوفی، سپنتا 
سمندریان، کورش تهامی، رویا تیموریان، علی 
دهکردی، ژاله علو، سیامک اطلسی، رحیم نوروزی، 
آتش تقی پور، شهین علیزاده پخش شد. مجید انتظامی 
چندی پیش درباره چگونگی ساخت موسیقی این 
مجموعه تلویزیونی گفته بود: ساخت موسیقی سریال 

»شیخ بهایی« از آغاز نگارش تا پایان کار دو سال طول 
کشید و در تمام این مدت به ارائه کاری متفاوت در 
این سریال می اندیشیدم. شیخ بهایی سریالی خاص 
با رنگ مایه های تاریخ است که برای ساخت این 
مجموعه طبعا باید موسیقی ویژه ای را نیز در نظرمی 
گرفتم به همین دلیل با درنظرگرفتن ویژگی های 
موجود در این سریال ساخت موسیقی را آغاز کردم؛ 
البته باید متذکر شوم که در ساخت موسیقی برای این 
مجموعه تلویزیونی از انواع موسیقی بدوی تا موسیقی 
مدرن استفاده شده است. انتظامی ادامه داد: داستان 
شیخ بهایی در دو اپیزود ۹ قسمتی روایت شده است 
که اپیزود اول از لبنان شروع می شود و با وجود اینکه 
داستان از بطن یک کشور عرب آغاز می شود؛ من هم 
خیلی اصرار نداشتم که از موسیقی عربی استفاده کنم 
و این موضوع را با شهرام اسدی نیز در میان گذاشتم و او 
هم پذیرفت به همین دلیل با درنظرگرفتن تونالیته ای 
از موسیقی عرب به شکلی که در طول کار محسوس 

نباشد ساخت موسیقی این مجموعه را آغاز کردم و 
در ادامه زمانی که به روایت این سریال به شاه عباس 
صفوی رسید موسیقی هم رنگ عوض کرد و به یک 
موسیقی کاملا ایرانی تبدیل شد. این آهنگساز با 
اشاره به چگونگی پذیرش مردم از موسیقی متن 
این سریال گفته بود: شیخ بهایی یک سریال تاریخی 
بسیارسنگین است که موسیقی آن نیز به طبع سخت 
و سنگین است و من با وسواس زیادی که به خرج دادم 
سعی کردم که ارتباط خوبی با مخاطب این مجموعه 
تلویزیونی برقرار کنم و فکر می کنم با فرم و شیوه ای 
که در ساخت موسیقی این فیلم به کار گرفتم توانستم 
موفق عمل کنم و در واقع تجربه تازه ای را در ساخت 
موسیقی این سریال کسب کردم؛ چراکه در به سرانجام 
رساندن موسیقی متن این مجموعه از انواع موسیقی 
ایرانی، سنتی و موسیقی مقامی نیز استفاده کردم و من 
به عنوان آهنگساز این مجموعه از کل کار راضی هستم 

ولی در نهایت باید دید مردم چه قضاوتی می کنند.

به خوانندگی سالار عقیلی

موسیقی »شیخ بهایی« شنیدنی شد

جزئیاتاکران
فیلمهایجشنواره

جهانیفجر

فیلــم هــای ســی وهشتمین 
جشنواره جهانی فیلم فجر با هدف 
ایمنــی حداکثری مخاطبان این 
رویداد، در دو سالن سینمایی روباز 
به نمایش درخواهد آمد. سینماهای 
چارسو، آزادی و کانون، میزبان اکران 
حضوری فیلم های سی وهشتمین 
جـشنـواره جهــانی فیلــم فجر 
خواهند بود که از میان سالن های 
درنظــرگرفــته شده، دو سالــن 
به صورت ویژه برای اکران فیلم ها در 
فضای روباز، تجهیز شده اند. میثم 
مزلقانـی گفت: سالن شماره هفت 
پردیس سینمایی چارسو در طبقه 
هشتم این مجموعه برای اکران 
به صورت روباز تجهیز شده است تا با 
ظرفیت نزدیک به 100 نفر، میزبان 
مخاطبان جشنواره باشد. همچنین 
۶ سالن دیگر پردیس چارسو هم 
به  سنت دوره های قبل جشنواره 
جهانی، با رعایت کامل شیوه نامه های 
بهداشتی، به اکران فیلــم هــای 
جشنواره اختصاص پیدا خواهند 
کرد. او افزود: سالن سینمای روباز 
کانون در خیابان خالد اسلامبولی 
است که با ظرفیت 1۵0 نفر میزبان 
علاقه مندان در دو سانس خواهد 
بود. مزلقانی گفت: اکران فیلم در 
سالن های روباز از ساعت 1۷ آغاز 
می شود و هر روز در دو سانس فیلم 
در این سالن ها به نمایش درخواهد 
آمد. او همچنین ادامه داد: دو سالن 
سینما آزادی هم امسال به ترکیب 
سینماهای نمایش دهنده فیلم های 
جشنواره اضافه شده اند. همه این 
مخاطبان  عموم  برای  سالن ها 
جشنواره قابل استفاده است و ۲4 
ساعت قبل از اکران، امکان خریداری 
آنلاین بلیت فیلم ها براساس جداول 
اکران برای مخاطبان وجود دارد. 
جهانی  جشنواره  اجرایی  مدیر 
فیلم فجر تاکید کرد: فرآیند اکران 
حضوری فیلم ها در کلیه سالن های 
نمایش با رعایت کامل پروتکل های 
بهداشتی و فاصله گذاری ها خواهد 
بود و  استفاده از ماسک و تب سنجی 

برای کلیه حاضران الزامی است. 


